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آذربایجــان  منطقــه ای  آب  مدیرعامــل 
شرقی با اشــاره به لایروبی ۲۵۰ کیلومتر 
از رودخانه های منتهی به دریاچه ارومیه 
و تجهیــز چاه هــا و کانال هــا بــه ادوات 
اندازه گیــری، گفت که تا امــروز به تعداد 
هشــت هزار چــاه غیرمجاز در حاشــیه 
دریاچه ارومیه شناســایی و مسدود شده 

است.
به گــزارش ایلنا از وزارت نیرو، «یوســف 
غفــارزاده» در اختتامیــه همایــش ملی 
ایده هــا و راهکارهــای نوین در توســعه 
پایــدار حوضــه آبریز دریاچــه ارومیه که 
در دانشــگاه آزاد اســلامی واحــد تبریــز 
برگزار شــد، گفت: پروژه های بســیاری از 
ســال ۹۲ برای احیای دریاچــه ارومیه در 
اســتان انجام گرفته، امــا فقط از مرگ آن 

جلوگیری شده و احیا انجام نشده است.
او با بیان اینکه سرانه آبی در حوضه آبریز 
دریاچه ارومیه ســالانه هــزار مترمکعب 
کاهــش یافتــه اســت، افزود: متوســط 
بارش ها در ۳۰ سال اخیر کاهشی و دمای 
هوا و مصــرف آب و در نهایــت تبخیر از 

سطح دریاچه افزایشی بوده است.
غفارزاده تأکید کرد: میزان آب تجدیدپذیر 
حوضه آبریــز دریاچه ارومیه پنج میلیارد و 
کــه  بــوده  مترمکعــب  میلیــون   ۴۵۰
ســه میلیارد و ۷۰۰ میلیون مترمکعب آن 
معــادل ۸۰ درصــد کل آب تجدیدپذیــر 
حوضــه در بخــش کشــاورزی مصــرف 
می شــود، درحالی که اســتاندارد جهانی 
۴۰ درصد اســت. جمعیــت حوضه آبریز 
دریاچه ارومیه از سال ۷۵ تا ۹۵ به میزان 
۲۶ درصد افزایش یافته و به دنبال آن نیز 
سطح زیر کشــت محصولات آبی افزایش 

۵۹ درصدی داشته است.
او دربــاره حجــم آب دریاچــه ارومیــه  
گفت: چهارم شــهریور  امســال به میزان 
یک میلیــارد و ۶۳۰ میلیون مترمکعب آب 
در دریاچه وجود داشــته که در مقایســه 
با مدت مشابه ســال گذشته ۹۰۰ میلیون 
مترمکعب بیشتر اســت، اما حجم نرمال 
دریاچــه ارومیه بایــد بــالای ۱۲ میلیارد 

مترمکعب باشد.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای آذربایجان 
شــرقی با تأکید بر اینکه دغدغه اصلی ما، 
کمیت و کیفیــت آب اســت، گفت: افت 
آب هــای زیرزمینــی، کاهــش جریانــات 
ســطحی و ناپایــداری منابــع آب شــرب 
از جمله چالش های احیای دریاچه ارومیه 
اســت. او تأکید کــرد: توســعه صنعتی، 
جمعیتی و کشاورزی که در داخل حوضه 
آبریــز دریاچه ارومیه شــاهد هســتیم، با 
نگرانی هــا دربــاره بحــران ایــن دریاچه 
همخوانی ندارد و لازم اســت وابســتگی 
اشــتغال منطقه به آب  قطع شــود و اگر 
شــغل جایگزین مناســب برای کشاورزان 
منطقــه ایجــاد کنیــم، ســطح اراضــی 

کشاورزی به ۵۰ درصد کاهش می یابد.

رقابت پذیری در بازارهای جهانی استراهکارهای مهم برای حفظ صنعت فولاد کشور و ادغام شرکت های کوچک و بزرگ صنایع معدنی از محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه : 
مدیرعامل فولاد مبارکه گفت: نرخ حمل ونقل در کشــور ما بسیار 
تعیین کننده اســت و ادغام شــرکت های کوچک و بــزرگ صنایع 
معدنی از راهکارهای مهم برای حفظ صنعت فولاد کشور و رقابت پذیری 
در بازارهای جهانی اســت. محمدیاسر طیب نیا افزود : امروز شرکت های 
بزرگی در جهان شکل گرفته که بین ۵۰ تا ۷۰ میلیون تن فولاد تولید کرده 
و با یکدیگر در حال رقابت هســتند؛ بنابراین ما نیز باید شرکت های بزرگی 
با ظرفیت تولید چند ده میلیون تن فولاد داشته باشیم، چراکه در غیر این 
صــورت نمی توانیم در بازارهای جهانی رقابت کنیــم. وی در ادامه پنل 
پیشــنهادهای خود را این گونــه مطرح کرد: ادغام شــرکت های کوچک 
فــولادی کشــور منجر بــه افزایــش بهــره وری و کاهــش هزینه های 
ســرمایه گذاری خواهد شــد. امروز شــرکت های بزرگ تــر زنجیره فولاد 
ازجمله فولاد مبارکه، فولاد خوزستان و گل گهر، سرمایه گذاری های قابل 
توجهی در حوزه حمل ونقل و تأمین انرژی داشــته اند، این در حالی است 
که شــرکت های فولادی در مقیاس کوچک تر این ظرفیت را ندارند اما با 
ادغام آنها می توانیم شــاهد کاهش رقابت های مخرب در زنجیره فولاد 
کشور باشیم. همچنین شــرکت های فولادی زیادی در یک منطقه خاص 
جغرافیایی کشور فعال هســتند که می توانند ادغام شوند و شرکت های 
بزرگ معدنی و فولادی نیز می توانند با یکدیگر تعامل و همکاری داشته 

باشند. 
گفتنی اســت این پنل های تخصصی در حاشیه شانزدهمین نمایشگاه 
بیــن  المللی متالورژی، فولاد، ریخته گری، ماشــین آلات و صنایع وابســته 
اصفهان (متالکس ۲۰۲۴) در محل ســالن اجتماعات اتاق بازرگانی برگزار 

شد.

 آخرین تصمیم درباره قیمت نان
رئیس اتاق اصناف تهران گفت که مقرر شــد جلســه ای مشــترک با   
استانداری به عنوان تنظیم گر شورای آرد و نان با همراهی کارگروه آرد 

و نان اتاق اصناف برگزار و در این جلسه قیمت نان قطعی شود.
به گزارش مهر و به نقل از اتاق اصناف تهران، حمیدرضا رســتگار، رئیس 
اتاق اصناف تهــران توضیح داد: پیرو موضوع مهــم تصمیم گیری در مورد 
قیمت نان، هفته گذشته جلســه ای با حضور اتحادیه های مختلف  ازجمله 
اتحادیه نان ســنگک، نــان فانتزی، نان لواش و بربری برگزار و بررســی های 
انجام شــده از ســوی اتحادیه ها در مورد وزن و قیمت نان در جلسه مطرح 
شد. مقرر شد جلسه ای مشترک با استانداری به عنوان تنظیم گر شورای آرد و 
نان با همراهی کارگروه آرد و نان اتاق اصناف برگزار و در این جلســه قیمت 

نان قطعی شود.
رئیــس اتاق اصناف تهــران با بیان اینکــه احتمال تغییر در مســئولیت 
حوزه های مربوط بــه آرد و نان با توجه به تغییر دولــت وجود دارد، گفت: 
برای اینکه تصمیم در مورد قیمت نان پایدار باشد ممکن است جلسه مربوط 
به تعیین تکلیف قیمت با تأخیر برگزار شــود تا تغییر در مســئولیت ها باعث 

تصمیم گیری جدید در این حوزه نشود.
رســتگار در ادامه تأکید کرد: به محض اتخاذ تصمیم جدید درباره قیمت 

نان، اطلاع رسانی عمومی انجام می شود.

فرشید سامانپور: زمانی که برای اولین  بار نام وزرای پیشنهادی 
در صحــن مجلس قرائت می شــد، با دقــت در واکنش های 
نمایندگان می شد فهمید که بیشترین مخالفت اولیه با وزارت 
خانم صادق ابراز می شــود. ایشــان از متخصصان خوش نام 
وزارت راه و شهرسازی و مورد تأیید اکثر اهل فن بوده و هستند، 
ولی صدای نمایندگان نشان می داد راه سختی در پیش دارند. 
خوشــبختانه خانم دکتر طــی مذاکرات متعــدد، نمایندگان 
پرتعدادی را متقاعد کردند و به شــکلی تقریبا غیرقابل تصور 
جزء وزرای دارای بیشترین آرای موافق شدند. شاید از همین رو 
بود که در جلســه بررسی صلاحیت ایشان مخالفان هم سنگ 
تمام گذاشتند و انتقادهای شــدیدی را (ضمن تکرار چندباره 
اینکه ما مخالف وزارت زنان نیســتیم!) نثار ایشــان کردند. با 
وجود خبر خوش موفقیت ایشــان (که یکی از بهترین اخباری 
بود که در ســال جاری شــنیدم)، نطق مخالفان خبر از وجود 
رگه ای از اندیشــه های پرخطر ظاهرفریب در مجلس داشــت 
کــه احتمالا به این راحتی دســت بردار از ایــن وزارتخانه هم 
نخواهند بود. این فریب ظاهر علمی داشت و به نظر می رسید 
دســت کم در مواردی آگاهانه یا با اهمال هم رخ داد. یکی از 
اســتادان برجسته من در طول دوران تحصیل، توصیه مؤکدی 
به مــا داشــت: ریاضی فریبی نکنیــد! یعنی برای به کرســی 
نشــاندن حرف خودتان ریاضیات را فریب ندهید. فکر می کنم 
نمونه ای از چنین تلاشــی را در جلســه مذکور شاهد بودیم.  
یکی از نمایندگان مخالف و اتفاقا دارای تخصص مرتبط، آقای 
دکتر رئیسی بودند. لازم می دانم همین ابتدا به ایشان یادآوری 
کنم که قدرت و ثروت دو بهانه اصلی انحراف از علم هســتند 
که امیدوارم ایشان در قالب جریان سیاسی متبوعش گرفتار آن 
نشــود! اما مطلب چه بود؟ ایشان دقت علمی خانم دکتر در 
الحاق اراضی و ایســتادگی در برابر نیات زمین خواران را عامل 
کمبود و گرانی قیمت زمین دانســتند و استدلال کردند که در 
۳۰ سال گذشــته در حالی که قیمت دلار چندصد برابر شده، 
قیمت زمین چندهزار برابر شــده اســت (البته خانم دکتر سه 
سال از این ۳۰ سال معاون بودند). ظاهر این استدلال فریبنده 
اســت، به ویژه که دلار و زمین هم تقاضای واقعی دارند و هم 
تقاضای ســرمایه ای و به عبارتی مقایســه آنها ظاهرا صحیح 
اســت. افزون بر اینکه آقای دکتر برای این ادعای مورد تردید 
مســتنداتی ارائه ندادند باید گفت که البته این قیاس و نتیجه 
آن هم معتبر نیســت. ما در کشور شاخص متوسط بهای کالا 
و خدمات مصرفی را داریم که مسکن هم بخشی از آن است. 
به آقای رئیسی توصیه می کنیم به جای دلار، قیمت مسکن را 

با آن شاخص عمومی مقایسه کنند تا ببینند که اتفاقا افزایش 
قیمت مســکن کمتر از متوســط افزایش شــاخص کل است. 
مقایســه با قیمت مواد خوراکی، در میان سایر اقلام مصرفی 
هم معنادار است؛ چراکه طبق شواهد ساخت مسکن و الحاق 
اراضی نسبت مســتقیمی با افزایش قیمت مواد غذایی دارد. 
خوشــبختانه نمودار بالا (برگرفته از بانک مرکزی) زحمت هر 
دو را کشــیده و در آن مشخص است که کاهش قیمت مسکن 
نســبت به شــاخص کل تقریبا معادل افزایــش قیمت مواد 
خوراکی نســبت به همان شــاخص متوسط اســت. ولی ربط 

مسکن به گوشت و میوه و لبنیات چیست؟
زمین هــای مطلوب بــرای الحاق به شــهرها در قریب به 
اتفاق موارد، یا مزرعه یا باغ یا مرتع هســتند و ایران در هر سه 
مورد با کمبود شــدید مواجه اســت. ساخت وساز در بیابان ها 
معمــولا فاصله زیادی با ســکونتگاه های موجــود می یابد و 
می شــود دید که چندان اســتقبالی هم از آن نمی شود؛ چون 
معمولا جای زندگی نیســت! جالب آنکه کمی پیش از خانم 
دکتر صادق، آقای نوری قزلجه (وزیر کشــاورزی) در دفاعیات 
خود این مضمون را اعلام کردند که اراضی کشاورزی مرغوب 
و محدود ایران در کنار شــهرها و روســتاها قرار دارند و اگر از 
بین بروند اســتقلال غذایی کشــور از بین خواهــد رفت. بلی؛ 
آرایش ســرزمینی ایران به گونه ای است که سکونتگاه ها را در 
کنار اراضی مرغوب کشاورزی و مراتع قرار داده است. در سال 
۵۶ مشــاور طرح آمایش سرزمینی ایران نسبت به تخریب این 
اراضی در اثر رشــد شهرها هشــدار داده بود (غمامی، ۱۴۰۱) 
که به نظر می رســد با وقــوع انقلاب تا ســال ۷۳ و تصویب 
قانــون حمایت از حفظ کاربری اراضی زراعی و باغی (و حتی 
پــس از آن) به آن توجه کافی نشــد و بخش مهمی از خاک 
و مراتع مرغوب ما همین حالا از دســت رفته است. افزون بر 
آن تولید آهن و ســیمان و اســتحصال شــن، ماسه و... و دفع 
نخاله هــم خود بخش دیگــری از خــاک را تخریب می کند. 
نتیجه آن را هم به روشــنی می توان در قیمت گوشت ایرانی، 
برنج ایرانی و میوه ایرانی دید. آقای رئیسی گزارش های زیادی 
از افزایش چندهزار برابری قیمت مثلا گوشــت را می توانند با 
جست وجوی کوچکی در اینترنت پیدا کنند و با افزایش قیمت 
مســکن مقایســه و کلاه خود را قاضی کنند که زمین خوارها، 
مرتع خوارها و کوه خوارها حق دارند یا کارشناسان برنامه ریزی 
کــه زمین را بر اســاس نیاز مــردم و نه عطــش زمین خوارها 
تخصیص می دهند؟ البته همین قیمت های مواد غذایی فعلا 
به مدد واردات گسترده (صد البته نه با کیفیت غذای ایرانی!) 

مصنوعی پایین مانده اســت؛ وای بــه آن روز که واردات این 
تولیدات رو  به  کاهش در جهان مقدور نباشد و امان از قحطی 

و گرسنگی آن روز آخرالزمانی.
غم بزرگ دیگر آن اســت که وجود این همه آمار و ارقام و 
قیاس غلط را نمی توان به راحتی موکول به خطا و اشتباه کرد. 
شــاید سخنان پر از مغلطه برخی دیگر از مخالفان را بتوان به 
حســاب مدرک و تخصص نامرتبط گذاشت، ولی آقای رئیسی 
که متخصص این حوزه هستند، در نقد یکی از تصمیمات زمان 
معاونت خانم دکتر، به موردی از الحاقات اشــاره می کند که 
به گفته ایشان حداقل تراکم مجاز آن حدود ۱۶۰ نفر بر هکتار 
تصویب شــده بوده است. بسیار بعید است که آقای دکتر فرق 
تراکم خالص مســکونی یک قطعه الحاقی را با تراکم متوسط 
شهری ندانند. مثلا در تهران (طبق آمار ۱۳۹۵) تراکم جمعیتی 
حدود ۱۴۰ نفر بر هکتار است، ولی تراکم شهرک خوش ساخت 
اکباتان با مســاحت حدود ۱۵۰ هکتار حدود ۴۰۰ نفر بر هکتار 
برآورد می شــود. اتفاقا تراکم خالص خیلی از الحاقات دوران 
پــس از برکناری خانم دکتر صــادق از معاونت هم در حدود 
همان توصیه زمان ایشــان بوده است. جناب آقای رئیسی، اگر 
می خواهید قیمت مســکن پایین بیایــد، کل اقتصاد را اصلاح 
کنید تا شاخص کل اقلام مصرفی پایین بیاید، از جمله مسکن. 
اما اگر غم فروش کارخانه های ســیمان و آهن و معادن شن و 
ماســه و زمین داران را دارید یا طبق گفته های دیگر خود زنان 
را مناســب وزارت راه نمی دانید (اینجا مجال این هم نیســت 
که لطمات نگاه مردانه به شــهرها و روســتاهای مان را مرور 
کنیم) یا اگر به دنبال اجرای سیاســت های نامتعارف (شــاید 
آخرالزمانی؟) یک جریان سیاســی هســتید، لطفــا اینها را با 

شبه ریاضیات نپوشانید؛ ریاضیات را نمی شود فریب داد.
* در نمودار، شــاخص مســکن، آب، برق و... در هم ادغام 
شــده است، ولی در متن گزارش شــاخص خالص مسکن هم 

آمده که تقریبا معادل همین شاخص متوسط است.

منابع:
- بانــک مرکزی ایــران (۱۴۰۱) شــاخص بهــای کالاها و 
خدمات مصرفی در مناطق شهری ایران. تهران: بانک مرکزی 

ج.ا. ایران.
- غمامی، مجید (۱۴۰۱) پیش نیازهای اصلاح نظام هدایت 
و کنترل تحولات کالبدی در ســطوح ملی، منطقه ای، شهرها 
و مناطق شــهری. تهران: مرکز مطالعات و برنامه ریزی شــهر 

تهران.

چه عواملی باعث تورم اقلام اساسی شده است؟

مروری بر گرانی
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